
Iz postnjinskega okraja. Sedmo glavno zboro
vanje učiteljskega društva za Postojinski šolski okraj 
bo ilue 2. vel. srpana 1893 točno ob 9. uri dopoldne 
V šolskem poslopji v Trnovem pri Ilirski Bistrici. 

Dnevni red te glavne skupščine je : 
1. Poročilo g. predsednika. 
2. , 0 porabi Lavtarjevega računskega stroja pri 

pouku v računstvu", poroča g. Stipko Jelenec. 
3. Tajnikovo poročilo a) o društvenem delovanji 

preteklega leta, b) objavljanje vseh društvenikov. 
4. Blagajnikovo poročilo a) o dohodkih in troš

kih, b) o izključenji društvenikov, kateri v smislu 
§ 12. društvenih pravil niso do glavne skupščine 
društvenine plačali, c) o troških za železnico gosp. 
delegatom k zborovanju .Zveze" v Maribor. 

5. Volitev treh pregledovalcev računa. 
(i. Razni nasveti, kateri se morajo vsaj osem dnij 

pred zborovanjem doposlati gospodu tajniku. 
7. Določitev kraja prihodnje osme glavne skup

ščine v smislu § 28. društvenih pravil. 
8. Pismena volitev petih udov v presojevalni knjiž

nični odsek v smislu § 2. društvenih pravil. 
9. Pismena volitev društvenega vodstva, sedem 

odbornikov, v smislu § 13., 14. in 15. društvenih 
pravil. 

V Trnovem dne 8. mal. srpana 1893. 

Društveni vestnik. 
prospeb društva in po istem zajedno za šolski na

predek. Njegov govor je bil z odobravanjem sprejel. 
Druga točka : Poročilo tajnikovo je izostala, ko 

je že predsednik o društvenem delovanji vse potrebno 
povedal. 

Iz poročila g. blagajnika se je izvedelo, da ima 
društvo 1 častnega člana, 30 pravili in 3 podporne 
člane, da je bilo minulo društveno leto 33 gld. do

hodkov, 12 gld. 42 kr. troškov, torej preostanka 20 
gld. 58 kr., tudi naznanja, da nekateri člani društve

nim) zelo neredno plačujejo. Gosp. učitelj Turk pred

laga, da se vsa zaostala društvenina na dan učitelj

ske uradne konferencije potirja. Predlog je bil so

glasno sprejet. 
Poročilo blagajnikovo je bilo s polivalo in odo

brenjem sprejeto. 
Blagajnikov račun sta gg. Kari Bernard in Fr. 

Jeglič takoj pregledala ter našla vse popolnoma v 
redu. 

Gosp. Fr. J e g l i č , učit. na Dovjem razkazoval je 
po učilu, koje je sam izumil, jako spretno rast dneva 
in noči v raznih letnih časih. Učilo sploh, kakor tudi 
jako spretno pojasnevanje in razlaganje učila vgajalo 
je navzočim popolnoma. 

V društveni odbor za prihodnje leto bili so vo

ljeni: And. Grčar, nadučitelj v Radovljici, Fr. Jeglič, 
učitelj na Dovjem, Marko Kovšca, nadučitelj v Kropi, 
Karol Simon, učitelj v Lescah, Jožef Žirovnik, nad

učitelj v Bledu kot društveni pevovodja. 
Delegati k zborovanju .Zveze" so bili voljeni gg.: 

Andrej Grčar, Josip Žirovnik, Karol Simon in gdč. 
Kat. Droll, učiteljica na Bledu. 

Namestu posameznih predlogov se prečitajo do

pisi, došli od Slovenskega učiteljskega društva iz me

seca sušca, glede zgradbe .Učiteljskega doma"; od 
predsedništva .Zveze* Slovenskih učiteljskih društev 
z dne 12 mal. travna t. 1. in list čestilcev g. Ant. 
Nedveda z dne 1. vel. travna 1893. 

Iz radovljiškega okraja. O b č n i z b o r r a d o v 

l j i š k e g a u č i t e l j s k e g a d r u š t v a . Kakor je bilo 
objavljeno, imelo je tukajšnje učiteljsko društvo svoj 
občni zbor dne 15. rožnika t. 1. v šolskem poslopji 
na Dovjem, kojega se je vdeležilo 13 g. učiteljev in 
3 gdč. učiteljice. 

Točno ob 10. uri otvori predsednik zborovanje s 
primernim nagovorom in pozdravom. Pojasni ob 
kratkem društveno delovanje v prošlent društvenem 
letu, priporoča navzočim, da vsak po moči deljuje v 

Predsednik: 
Zamik. 

Tajnik ; 
D. Judnie. 



Na prvi zgoraj imenovani dopis se spozna so

glasno potreba zgradbe .Učiteljskega doma" v Ljub

ljani in se sklene stvar po moči podpirati. 
Glede druzega imenovanega dopisa predlaga g. 

H. Podkrajšek, da se vsa zadeva prepušča v rešitev 
delegatom. 

Z ozirom na zadnje omenjeni dopis pa se soglasno 
sklene, da se tudi naše društvo pridruži čestilcem g. 
A. Nedveda, in da se ima takoj vposlati iz društvene 
blagajne 10 gld. .Glasbeni Matici" v Ljubljani, kaktu

se je izrekla želja. 
Stem je bil vspored završen in predsednik za

hvaljuje vse zbrane za obilno udeležbo, in zaključujo 
zborovanje s trikratnim .Slava"klicem Njega Veli

čanstvu presvetlemu cesarju Fr. Jožefu I., čimur se 
je zbor navdušeno odzval. 

Po obedu bil je skupni izlet k prekrasnemu „Pe

ričniku". Krasen pogled na to naravno čudo iznenadil 
je vse, osobito pa one, ki so ga šele prvič gledali. 

a 
Iz Krškega. V a b i l o . Letošnji o b č n i z b o r 

„ P e d a g o g i š k e g a d r u š t v a " bode 19. malega 
srpana 1893 ob 3. uri popoludne na vrtu g. Grego

riča v K r š k e m . Spored: 1. Poročilo o društvenem 
delovanji. 2. Pregled letnega računa in volitev pre

gledovalcev računov. 3. Volitev odbora. K obilni ude

ležbi vabi uljudno odbor. 

Iz logaškega okraja . Z b o r o v a n j e d r u š t v a 
u č i t e l j e v i n š o l s k i h p r i j a t e l j e v za š o l s k i 
o k r a j l o g a š k i . Naše društvo je zborovalo letos dne 
ti. malega srpana v jako oddaljenem kraji v Babnem 
Polji ob kranjskohrvaški meji. To zborovanje se sme 
zapisati v kroniko našega društva z zlatimi črkami, 
in vsakemu udeležencu bode ostalo v spominu, dokler 
bo še dihal zrak božji. 

Že v torek večer, dne 4. mal. srpana je prišlo 
dokaj zborovalcev v Cerknico, kjer je bilo zbirališče 
z;t skupen odhod. Druzega dne je bilo že na vse 
zgodaj živo pred čitalnico, kajti došli so še ostali zbo

rovalci. Vsakemu se je bralo na obrazu neko veselje, 
ker je tu zagledal drage mu sotrpine po dolgem času. 
— Ob 5. uri zasedemo dva z slovenskimi in cesar

skimi zastavami ter z zelenjem okrašena vozova, ka

tera je preskrbel podjetni g. Dermelj, cerkniški nad

učitelj, — vsa čast mu! — ter se odpeljemo proti 
Babnem Polji. V Grahovem se nam pridružita on

dotna gg. tovariša v posebnem vozu. Dolgi pot do 
Starega Trga je hitro minula med prijateljskim po

govorom in petjem. Pota od Cerknice ne bodem na

tanko opisaval, le toliko bodi omenjeno, da pot pelje 
sedaj navzgor, sedaj navzdol. Ljndje v posameznih 
vaseh so nas kar zijaje gledali ter ugibali, kam da 
se pelje ta gospoda v tako okrašenih vozeh in mar

sikateri kmetic je vzel klobuk z glave ter bil odkrit, 
dokler nismo mimo njega zdrčali. V prijaznem Sta

rem Trgu se vstavimo za malo trenutkov, da se 
okrepčamo za daljno pot do Babnega Polja, kajti 

vročina je postajala precej neznosna. V Starem Trgu 
se nam pridružijo starotržki gg. tovariši ter nekaj 
drugih vnetih šolskih prijateljev tako, da jih je bilo 
zopet za jeden voz. Okrepčavši se, odpeljemo se proti 
Babnem Polju, kamor smo dospeli po 10. uri. Kako 
so nas iznenadili Babnopoljci s sprejemom, ni nihče 
pričakoval. Od daleč smo že zagledali vihrajoče za

stave; ko se približamo vasi, zagrme uiožuarji nam 
v pozdrav. Še večje iznenadenje nas je pričakovalo. 
Streljaj pred vasjo so napravili slavolok in tu nas 
je pričakovalo vaško prebivalstvo. Stopivši raz voze 
pozdravi nas g. župan kot dobrodošle, na kar se mu 
g. predsednik v srčnih besedah zahvali za tako časten 
sprejem. Vsakemu govoru je sledil groinovit .Živio". 
Vsem pričujočim igralo je srce veselja, videvši, da 
so še ljudje, ki vedo ceniti in spoštovati učitelja. 
Razven g. župana bil je navzoč še g. podžupan in 
nekaj obč. odbornikov, g. Schuller, tamošnji učitelj 
ter mnogo ljudstva, starih in mladih. Napotimo se 
v vas. V vasi je vse praznično. Raz hiše so vihrale 
zastave in ob cesti do šolskega poslopja je bilo zasa

jeno zeleno vejevje. Pred vsako hišo je stalo mnogo 
ljudstva veselo nas pozdravljaje. 

Pri g. podžupanu so nas postregli z prav dobrim 
zajtrkom. 

Ob 10 lj-i se prične zborovanje. G. predsednik 
V. R i b n i k a r pozdravi s toplimi besedami zbrane, 
povdarjaje, da ni pričakoval tolike udeležbe v tako 
oddaljenem kraji. In res, lepo število se nas je zbralo 
v šolski sobi. Navzočnih ja bilo 26 učiteljskih močij. 
Posebno nas veseli, da so bile cenjene gospodičine 
učiteljice tako častno zastopane, ter se niso vstrašile 
dolzega pota. Razven učiteljic in učiteljev je bilo še 
obilo druge gospode zastopane, katera se zanima za 
razvoj šolstva in katera ve prav ceniti in spoštovati 
učiteljski stan. Tudi naši gg. sosedje Hrvati, med 
njimi g. šol. nadz. D u b r a v č i č , so nas počastili s svo

jim pohodom. Sprejeli smo jih z navdušenim .Živeli". 
K III. točki duevnega vsporeda bodi omenjeno, 

da so v društvenem vodstvu ostali stari g. udje, le 
mesto tajnika, kateri posel je opravljal g. J. Lehan, 
ter ga vsled druzega tlela prostovoljno odstopil, bil 
je voljen g. Al. Pin. 

IV. točka: kaj in kako naj bere mladina, — po

ročevalec g. J. Lehan — je morala, žal, vsled pozne 
ure odpasti. 

Izmed nasvetov je važen nasvet g. nadnčitelja 
Gasperina. da naj učiteljstvo deluje na to. da bi se 
mesečne plače vsakemu učitelju po poštni nakaznici 
iz davkarije pošiljale. Ta nasvet utemeljeval je gosp. 
govornik v daljšem govoru. 

G. predsednik sklene na to zborovanje zahva

livši se vsem vdeleženeem, spominja se v krepkih 
besedah onega, kateri je zaščitnik sedanje šole ter 
konča svoj govor s .slava Frančišku Jožefu", kar je 
v zbranih našlo glasen odmev. Stoje se je potem od 
pela cesarska pesem. 



Po zborovanju krenemo v dober četrt ure od 
Ralmega Polja oddaljeno hrvaško vtis Prezid na ko

silo. Kako iznenadenje nas je tu čakalo, se ne da 
opisati in zalo naj mi nihče izmed cenjenih udele

žencev in ljubkih udeleženk v zlo ne šteje, ako ne 
bom vsega zapisal, kajti nisem si delal zapiskov, 
marveč pišem, kar mi spomin narekuje. 

Veličasten je bil sprejem v Ptezidu. Pred vasjo 
90 napravili zavedni Prezidčani lep slavolok. Tu nas 
je pričakovala korporativno prezidska požarna hramba 
in na čelu ji šest tauiburašev, a ljudstva je bilo, da 
se kar trlo. Ko nas ugledajo, zagrme možnarji na 
bližnjem polji. Prav presenetil nas je tak sprejem. 
Prisedši k slavoloka, pozdravi nas gosp. načelnik po

žarne hrambe kot dobrodošle, na kar se mu gosp. 
predsednik z iskrenimi besedami zahvali. Iz naših 
prs pa se je oglasil krepak .živeli Hrvati", a Hrvati 
so nas pozdravili z .živeli Slovenci". Pri tem bratskem 
pozdravu čutil je pač vsakdo, da smo les bratje ne 
le imenom, temneč po krvi. 

Od slavoloka smo šli v sprevodu po celi vasi in 
sicer v tem redu: fpredaj tamburaši — seveda so 
celo pot vrlo vdarjali na tatnburice — na to požarna 
hramba in potem mi zborovalci, zadaj pa nebrojna 

množica ljudstva. Tako smo korakali do šolskega po

slopja. Vas se je oblekla prav praznično. Ceste so 
bile lepo poinetene, raz hiš so visele zastave in ljudje 
so ta dan praznovali. 

Šolo nam je blagovolil razkazati tamošnji nad

učitelj g. Ante P l e š e . Na prvi pogled se že vitli, da je 
šola pravemu šolniku izročena. Poslopje samo na sebi 
že dela čast Prezidu. Na šolskem dvorišči smo opa

zili telovadno orodje; tu se torej telovadba veliko 
bolj neguje kakor pri nas. Šolske sobe in drugo je 
v prav dobrem stanu. Opisaval in hvalil dalje ne 
bom, kajti vsaka hvala bi bila preinedla, in Prezid

čanom moremo le čestitati, da imajo tako uzornega 
šolskega voditelja. 

Od šolskega poslopja jo krenemo v istem redu 
na vrt, h skupneuin obedu Tu se je razvila prava 
ljudska veselica in vsakemu udeležencu ostalo bode 
ta skupen obed v živem spominu, kajti tako doma

čega, tako prostega se ne čuti človek lahko. Vrli 
tamburaši so neumorno igrali razne komade; pevci 
so pa speli lepo število krasnih pesnij. In napitnice? 
Če bi jih bil zabeležil, gotovo bi napolnile precej 
debelo knjigo. (Konec prih.) 


